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پزشکیان:با افراد بی سواد و ریاکار 
نمی توان به جایی رسید

را  ایــران  گفــت:  رئیس جمهــور 
می توانند  کســانی  بســازیم.  می توانیم 
این کشــور را بســازند که بــاور و اراده 
با آدم های بی ســواد،  باشــند.  داشــته 
ریــاکار  و  فرصت طلــب  غیر مصمــم، 
هیچ وقــت نمی تــوان به جایی رســید. 
مسعود پزشــکیان در مراسم تجلیل از 
نشــان آوران المپیادهــای علمی جهان 
اظهــار کرد: بــه تصور بنده و بــا نگاه و 
باوری که داریــم، وظیفه داریم به همه 
کســانی که در این کشور زندگی می کنند 
خدمات ســلامت باکیفیــت ارائه کنیم. 
پزشکیان خاطرنشــان کرد: شما عزیزان 
برای حل مشــکلات کشور تلاش کنید و 
رشد کنید. الحمدالله در رشته پزشکی در 
بســیاری موارد می توانیم مشکلات مان 
را حل کنیــم. باید تلاش کنیــم بهترین 
باشیم. نکته مهم این است که در حوزه 
ســلامت باید کاری کنیــم همه مردم از 
ســلامت بهره ببرند، نه اینکــه عده ای 
از خدمات ســطح  بالا بهره مند باشند و 
عده دیگری از آن محروم . رئیس جمهور 
گفت: با آدم های بی ســواد، غیر مصمم، 
هیچ وقــت  ریــاکار  و  فرصت طلــب 
نمی تــوان به جایــی رســید. صداقت، 
عشق و ذهنیت شــما جوانان است که 
آینــده این مملکت را می ســازد. نســل 
من تا جایی که توانســت  قبل از انقلاب 
در دعواها شــرکت کردند و وقت جنگ 
به جبهه هــا رفتیم و مطابق باورهایمان 
وارد کار شدیم. درس خواندیم اما دنبال 
دنیا راه نیفتادیم. البته نمی گویم از دنیا 
چیزی نداریم، بلکه منظورم این اســت 
وقتی قدرت پیدا کنید دنیا خودش دنبال 
شــما می آید و اصلا لازم نیست به فکر 
دنیا باشید. مهم قدرت پیدا کردن است. 
اینکه برای دنیا کار کنید یا برای ارزش ها، 

بسیار متفاوت است.

عارف :۵۰ درصدی که در انتخابات 
شرکت نکردند نباید از دست بروند

معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر 
اینکه دولت چهاردهــم از راهکارهای 
تفکــرات مختلف در کشــور برای حل 
چالش هــای کنونی اســتقبال می کند، 
تصریح کرد: «دولت وفاق ملی نیازمند 
همفکری با نخبگان سیاســی کشور از 
طیف هــای مختلف اســت و این نیاز با 
توجه به شــرایط کنونی کاملا احساس 
می شود». محمدرضا عارف در دیدار با 
اعضای هیئت رئیســه جبهه اصلاحات 
ایران، با بیان اینکه اگر کشــور بخواهد 
نجات یابد، راهی جز حاکمیت گفتمان 
اصلاحات ندارد، افزود: «مدیران دولت 
بایــد پایبنــد بــه گفتمان وفــاق ملی 
باشــند». وی با اشــاره بــه ویژگی های 
شــخصیتی دکتر پزشــکیان تأکید کرد: 
«رئیس جمهــور اگــر در موضوعی به 
نتیجه ای برســد که به نفع کشور است، 
قطعا ایستادگی می کند و نمونه بارز آن 
را در روزهــای اخیر مشــاهده کردیم». 
عارف با اشاره به مشارکت ۵۰ درصدی 
مردم در انتخابــات چهاردهمین دوره 
ریاســت جمهوری تصریــح کــرد: «در 
انتخابــات گذشــته، نیمــی از جامعه 
آگاهانه به میدان نیامدند و نخبگان باید 
بــرای این عدم مشــارکت ۵۰ درصدی، 
راهکار و راه حل ارائه دهند؛ زیرا سرمایه 
اجتماعی برای نظام جمهوری اسلامی 
ایران  مســئله ای مهم است و بخشی از 
جامعه که در انتخابات شرکت نکردند، 
باید به عنوان ســرمایه اجتماعی حفظ 

شوند».

قالیباف: قانونی ننویسیم که 
قابل اجرا نباشد

رئیــس مجلس شــورای اســلامی 
گفت: اجرائی ســازی قانون با مجلس 
اســت؛ یعنی قانونی وضــع نکنیم که 
قابل اجرا نباشــد. اگر این کار را کردیم، 
هســتیم.  خودمان  قانون شــکن   اولین 
مجلس  رئیــس  قالیباف،  محمدباقــر 
شــورای اسلامی، در مراســم تجلیل از 
پژوهشــگران برتر مرکــز پژوهش های 
مجلــس بــا تبریــک ولادت حضــرت 
زهرا(س) عنوان کرد: حتما زنان کشور 
ما باید حضــرت زهــرا (س) را الگوی 
بی بدیــل خود بداننــد. قالیباف تصریح 
کرد: کشور ما رتبه اول نفت و گاز دنیا را 
دارد، اما چرا امروز باید شاهد قطعی ها 
و ناترازی ها باشــیم؟ امروز چه پاســخ 
قانع کننــده ای داریــم تا بــه یک جوان 
۲۰ ســاله بابت ایــن ناترازی ها بدهیم؟ 
وقتی هم  پاســخی به آنــان بدهیم، به 
ما می گویند  پس چرا عرضه ندارید این 

پاسخ ها را اجرائی کنید؟

 شــرق: اواخر آذر بود که صادق آملی لاریجانی، رئیس مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام، از فراهم بودن شــرایط بررسی مجدد FATF آن هم از نظر 
 FATF فنی خبر داد. این ســخن آملی لاریجانی به ســیگنالی مثبت برای تصویب
ارزیابی شد و انتظار برای برداشتن گامی مثبت در این مسیر در اذهان عمومی شکل 
گرفت. هرچند محمد فروزنده، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، روز گذشته 
گفتــه «اگر دولت درخواســت کند، موضــوع FATF در دســتور کار مجمع قرار 
می گیرد». این جمله به معنای عدم درخواست دولت برای بررسی لوایح باقی مانده 
در مجمع اســت، درحالی که یحیی آل اسحاق، وزیر دولت سازندگی، معتقد است 
«دولت قبل زمینه کافی را برای به سرانجام رســاندن FATF نداشــت، اما به نظر 
می رسد دولت پزشکیان بنا بر گفته همتی، وزیر اقتصاد بر این اصرار دارند که تقاضا 
کننــد تا مجــددا این قضیه مورد بررســی قرار بگیرد». در همین راســتا مصطفی 
میرســلیم، عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام هم معتقد است: «از نظر فنی 
برای کشــور ما مراعات قواعدی که در گروه ویژه اقدام مالی وضع شــده، سودمند 
اســت و شایسته است نظام مالی کشور و بانکداری ما عقب ماندگی کنونی خود را 
جبران کند و برای ارائه خدمات هرچه شایسته تر با استفاده از تجربیات مثبتی که از 
FATF حاصل شــده، اقدام کند. این اقدام به بیش از یک ســال مهلت نیاز دارد و 
هرچه زودتر شــروع شود به نفع ماست، مستقل از پیوســتن ما به گروه ویژه اقدام 
مالی و خروج از لیست سیاه، به اصطلاح آنها». بنابراین تعداد سیگنال های مثبت 
در حال افزایش است که نشان می دهد تصمیم گیران به فواید خروج ایران از لیست 
سیاه گروه ویژه اقدام مالی واقف هستند و اگر نگاه سیاسی که سابقا مانع پیوستن 
ایران به FATF شده بود حذف شود، می توان برای آینده ایران گامی بزرگ برداشت. 
 FATF زیرا در شرایط کنونی جهان، پیوستن به سیستم های مالی بین المللی مانند
به یکی از مســائل کلیدی برای کشورها تبدیل شده اســت. این سیستم به عنوان 
زیرســاختی برای تســهیل تبادلات مالی و نظارت بر فعالیت های اقتصادی عمل 
می کند و در عین حال، کشورها را با چالش ها و فرصت هایی مواجه می کند. ایران 
هم از این قاعده مســتثنا نیست. زیرا اکنون بر همگان روشن است نپیوستن به این 
سیستم همچنان ریسک های جدی اقتصادی و امنیتی برای کشور به همراه داشته 

و حتی مراودات تجاری و مالی و بانکی با کشورهای دوست ناممکن شده است.
در همین راستا، محمود عباس زاده مشکین، مدیرکل اسبق 
سیاسی وزارت کشور و سخنگوی سابق کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس شــورای اســلامی، در 
گفت وگــو با «شــرق» گفــت: در دنیــای امروز، شــاهد 
شــکل گیری سیســتم هایی هســتیم کــه عملکردهای 
مشخص و اهداف پنهان و آشکار دارند؛ این سیستم ها در حوزه های مختلف بشری 
مستقر شــده و در حال توسعه هستند. کشورهایی که زودتر به مسیر توسعه وارد 
شــده اند، به طور طبیعی قدرت بیشــتری پیدا کرده اند و برای استانداردســازی و 
تســهیل تعاملات، سیســتم هایی مانند FATF را ایجاد کرده اند. مدیر کل سیاسی 
اســبق وزارت کشور با بیان اینکه «FATF زیرساختی است که برای تعاملات مالی 
جهانی عمل می کند و استانداردهایی را برای تبادلات مالی تعیین می کند»، افزود: 
این سیستم علاوه بر تسهیل تبادلات، نظارت و رصدی نیز بر فعالیت های مالی دارد. 

با این حال، این سیستم اهداف پنهانی نیز دارد که باید مورد توجه قرار گیرد.
 او بــا اشــاره به هزینه و فایده پیوســتن به گــروه ویژه اقدام مالــی اضافه کرد: 
بســیاری از کشورها به دلیل نیاز به تسهیلات مالی و اقتصادی، به این سیستم ها 
پیوســته اند؛ آنها هزینه ها و منافع پیوســتن به این سیســتم ها را ارزیابی کرده و 
براســاس آن تصمیم گیری کرده اند؛ در حال حاضر، پیوســتن یا نپیوستن به این 
سیستم ها فرصت ها و چالش هایی را برای کشورها به همراه دارد. کشورهایی که 
نمی خواهند به این سیســتم ها بپیوندند، باید سیستم های جایگزین و بومی خود 
را ایجاد کنند؛ در غیر این صورت، ممکن اســت با مشکلات جدی مواجه شوند. 
عباس زاده، درباره اینکه بسیاری از کشورها به سیستم های مالی بین المللی مانند 
FATF می پیوندند و از مزایای آن بهره مند می شــوند هم گفت: این پیوســتن ها 
تبعات خاصی دارد و کشــورها معمولا با بررســی مزایــا و معایب، تصمیم به 
پیوستن یا نپیوســتن می گیرند، در شرایط کنونی جهان، پیوستن به این سیستم ها 
به نوعی یک جریان جهانی اســت. اکثر کشــورها به این روند ملحق شــده اند، 
درحالی که تنها تعداد معدودی از کشــورها از آن دوری کرده اند. هر کشــور باید 
براساس شــرایط خود، هزینه ها و فواید این پیوســتن را ارزیابی کند. با این حال، 
نپیوستن به این جریان نیز هزینه هایی دارد و حفظ استقلال و منافع ملی نیازمند 
ایجاد سیســتم های جایگزین و بومی اســت. اگر کشــورها نتواننــد راهکارهای 
خلاقانه ای پیدا کنند، ممکن اســت با چالش های جدی مواجه شوند. سخنگوی 
سابق کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی، با بیان 
اینکه ایران یک کشــور خاص با نظــام ایدئولوژیک خود اســت، ادامه داد: باید 
در نظر داشــته باشــید که برخی از مطالبات بین المللی ممکن اســت با اصول 
ایدئولوژیک ما در تضاد باشــد. رقابت ها و تنش هایی کــه با غرب، به ویژه ایالات 
متحده داریم، ناشی از ماهیت جمهوری اسلامی ایران است. ما باید در عین حفظ 
اصول خود، در زمینه هایی که منافع مشترک داریم، همکاری کنیم. نماینده ادوار 
مجلس شــورای اسلامی، با اشــاره به اینکه «هنر سیاست این است که بتوانیم 
هویت تاریخی و فرهنگی خود را حفظ کنیم و در عین حال در زمینه های مشترک 
همکاری کنیم»، تأکید کرد: باید صراحتا درباره خطوط قرمز کشــور بحث شود و 
در عین حال روی نقاط قوت مشــترک تمرکز کنیم؛ ورود به این عرصه ها و ایجاد 
شفافیت امری ضروری است و می تواند به نفع کشور باشد. عباس زاده گفت: در 
زمینه اصلاحات قانونی برای پیوستن به FATF، باید به ملاحظات امنیتی توجه 
کنیم، امنیت ملی دارای دو مؤلفه اساســی است: یکی تمامیت ارضی و دیگری 
حفظ نظام. این دو عامل به عنوان پایه های امنیت ملی شناخته می شوند؛ بنابراین 
برای پیوستن به هر کنوانسیون یا سیستمی، ضروری است که مؤلفه های امنیتی 
را به طور واقع بینانه در نظر بگیریم. مدیر کل اســبق سیاسی وزارت کشور، ادامه 
داد: نپیوستن به FATF می تواند ریســک های قابل توجهی برای ایران به همراه 
داشته باشد. در این زمینه، ضروری است که ابعاد امنیت ملی و تجاری به دقت 
بررسی شوند، درصورتی که کشور تصمیم به پیوستن به کنوانسیون ها بگیرد، باید 

مؤلفه های امنیت ملی را به طور جدی مد نظر قرار دهد.

یا اینکــه به کار گماری افرادی بســیار ضعیــف و ظاهرالصلاح در 
ســطوح مدیریتــی در دســتگاه های اقتصــادی کشــور از نفت و 
پتروشــیمی تا بانک و ... چــه وضعیتی را در این دســتگاه ها پدید 
می آورد. در برهه هایی از تاریخ مدیریتی کشور مشاهده شده است 
که به بهانه های گوناگون به گسیل نیروی انسانی از دستگاه های نظامی و... به 

سطوح خرد و کلان دستگاه های اداری کشور اقدام شده است.
این خود ضربــه جبران ناپذیری به دســتگاه های مربوطــه وارد می کند و 
آنها را از نیروی کارآمد خود تخلیه می کند و در عین حال  ســبب می شــود که 
دستگاه های اداری از اعتماد به نفس لازم و سنت سازمانی و یادگیری سیاستی 

محروم شوند.

واکاوی مسیر طی شده سیاست خارجی دولت چهاردهم در گفت وگوی «شرق» با محمدعلی سبحانی

نمی توان ایران را از معادلات منطقه ای حذف کرد
خبر گزارش

یادداشت

سیـاستسیـاست

عبدالرحمن فتح الهی: مســیر طی شــده در عرصه سیاست خارجی 
توســط دولت چهاردهم، چــه در حوزه منطقــه ای و چه در حوزه 
فرامنطقه ای، محل بحث و اما و اگرهای فراوان است. طیفی از ناظران 
با انتقاد از عملکرد سکاندار دیپلماســی ایران در چهار ماه گذشته، 
کارنامه عراقچی را غیرقابل قبول می دانند. خاصه آنکه فضای کنونی 
در مناسبات منطقه ای، به خصوص بعد از سقوط حکومت اسد، به 
برخــی ابهام ها  درباره آینده موقعیت ایران دامن زده اســت و اینکه 
جایگاه تهران در معادلات کنونی خاورمیانه کجاست؟ هم زمان این 
گزاره نیز مطرح اســت که برای عبور از این بحران، به جای تمرکز بر 
مناسبات منطقه ای بهتر است در یک اولویت بندی، تمرکز جدی تری 
روی حل اختلاف ها  با اروپا گذاشــته شــود. به ویــژه که حل طیف 
گسترده ای از مشکلات، از پرونده هســته ای تا جنگ اوکراین و دیگر 
موضوعــات، باید در یک ضرب الاجل کوتاه مــدت تا پیش از مهرماه 
۱۴۰۴ و انقضای قطع نامــه ۲۲۳۱ به عنوان ضامن اجرائی برجام در 
دســتور کار قرار گیرد؛ چون در غیر این صورت موضوع فعال شــدن 
مکانیسم ماشــه می تواند به یک دردســر جدی در عرصه سیاست 
خارجی تهران منجر شود و اینها علاوه بر موضوعات و تبعات ناشی از 
بازگشت ترامپ به کاخ سفید است. از این رو برای پاسخ دقیق تر برای 
این انتقادها ، به گفت وگویی با محمدعلی ســبحانی نشسته ایم تا از 
منظر مدیر کل خاورمیانه  وزارت خارجه در دولت سیدمحمد خاتمی 
و سفیر پیشین ایران در قطر و لبنان، وزن دهی و اولویت بندی هر کدام 
از پرونده های منطقه ای و پرونده هسته ای با غرب را واکاوی کنیم که 

در ادامه ماحصل این گپ و گفت را از نظر می گذرانید.
   

 جناب ســبحانی، گروهی مسیر طی شده سیاست خارجی دولت   �
چهاردهم با ســکانداری عبــاس عراقچــی را ناامید کننده توصیف 
می کنند. علی رغم چند تور دیپلماتیک منطقه ای و دیدارهای متعدد با 
کشورهای پیرامونی، در نهایت  ایران در کنار روسیه بزرگ ترین غایبان 
نشست عقبه در اردن بودند. از طرف دیگر، طیفی از ناظران معتقدند 
برخی تحرکات دیپلماتیک دولت مانند ســفر هفته گذشته مسعود 
پزشــکیان به مصر برای شرکت در نشست ســران D۸ و همچنین 
گفته های مهدی سنایی، معاون سیاسی رئیس جمهور، مبنی بر تلاش 
برای بازگشایی سفارتخانه های دو کشــور (ایران و مصر)  در شرایط 
کنونی تهران، جزء اولویت های دیپلماتیک کشور نیست، بلکه باید به 
فوریت  مذاکرات با اروپــا و آمریکا را کلید زد و برنامه ریزی لازم برای 
نوع تعامل با دولت دونالد ترامپ مدنظر قرار گیرد. آیا شما هم قائل 
به چنین انتقادی هستید و مســیر طی شده سیاست خارجی توسط 

عراقچی را ناامید کننده می دانید؟
تصور من این است که مســیر طی شده توسط دولت چهاردهم 

قابل قبول است . 
 چطور این مسیر را قابل قبول می دانید؟  �

اولا مسائل سیاسی و دیپلماتیک، به خصوص مسائل منطقه ای، با 
مذاکرات موسوم به مذاکرات برجامی یا هسته ای به هم ارتباط دارند. 
مهم رویکرد اســت؛ دولت چهاردهم یک رویکرد درست برای حل 
مسائل، بحران ها و چالش های منطقه ای و فرامنطقه ای دارد. وقتی 
کشورهای منطقه ای هم ببینند که تهران یک رویکرد درست را اتخاذ 
کرده است، واکنش درستی در مقابل جمهوری اسلامی ایران خواهند 
داشت. آنچه  ما در حدود چهار ماه از عمر دولت دکتر پزشکیان شاهد 
هستیم، این بوده که یک روند تعامل گرا، تنش زدا و گفت وگو گرا برای 
همه پرونده های خود، از مشــکلات داخلی کشــور تــا نوع روابط با 
کشــورهای منطقه ای و تحولات خاورمیانه و نیز اختلافات با اروپا و 

آمریکا و مذاکرات هسته ای در پیش گرفته است. 
 خروجی این رویکرد چه بوده اســت؟ اساســا در یک وزن دهی   �

اکنون باید وزن کدام پرونده را پررنگ تر دانست؛ مناسبات با غرب و 
حل اختلاف ها  با آنها یا معادلات پیرامونی؟

این دو موضوعی که شما عنوان کردید نافی همدیگر نیستند و قرار 
نیست رسیدگی به یکی، به معنای کنار گذاشتن دیگری باشد. 

 جناب سبحانی، مسئله اولویت است؛ ما الان فرصت بسیار کمی   �
برای مذاکرات با اروپایی ها و مشــخصا آلمان، فرانســه و انگلستان 
داریم. ما بــا ضرب الاجلی تا مهر ماه ۱۴۰۴ مواجه هســتیم. هرچند  
بســیاری معتقدند ضرب الاجل واقعی، زودتر از اینهاست و احتمالا 
همین اسفند ماه و در نشســت فصلی شورای حکام، گام های عملی 

فعال شدن مکانیسم ماشه کلید خواهد خورد.
موضوع اصلی، استفاده از فرصت هاست. چیزی که شما گفتید، 
درســت است؛ ما با یک اولویت بندی مواجهیم. بااین حال، نمی توان 
فرصت های سیاست خارجی را هم از دست داد. شما به حضور آقای 

پزشکیان در قاهره برای شرکت در نشست سران D۸ انتقاد کردید .
 بحث انتقاد نیست،  تأثیر ملموس این دست سفرهاست که...  �

نکته همین جاست که به نظر من باید از همه فرصت ها استفاده 
کرد و فرقی هم نمی کند این فرصت با کشــورهای منطقه ای باشد 
یا با کشــورهای فرامنطقه ای. اگر فرصتی وجود داشته باشد، باید به 
فوریت مذاکرات با اروپا و آمریکا برای حل وفصل اختلافات هسته ای 
و دیگر موضوعات جاری را کلید زد. اینجا اولویت بندی شما به معنای 
آن اســت که ما تمرکز و همه توان سیاســت خارجی خود را صرفا 
روی مناســبات با غرب و آمریکایی ها قرار دهیم و به دنبال مذاکرات 
هســته ای باشــیم، بدون آنکه فرصت های منطقه ای را هم مدنظر 
قــرار بدهیم. باید ایران از همه فرصت ها و  ظرفیت های منطقه ای و 
فرامنطقه ای اســتفاده کند؛ کما اینکه سفر آقای پزشکیان به مصر و 
حضور در نشست سران D۸  یکی از بهترین فرصت هایی بود که بتوان 
با رؤســای جمهور ترکیه و به خصوص مصر گفت وگو کرد و تلاشی 
برای احیای روابط با قاهره داشــت. اینها علاوه بر آن است که آقای 
دکتر پزشکیان توانست در قاهره دیدارهای دیگری را برای رسیدگی 
به مشکلات منطقه خاورمیانه و به خصوص تحولات سوریه بعد از 

سقوط حکومت اسد داشته باشد.
 باز هم با آنچه  عنوان کردید زاویــه دارم؛ از این بابت که به نظر   �

می رسد معادلاتی در جریان اســت که کانونش ناظر بر حذف ایران 
از معادلات منطقه ای و جهانی اســت. از همه مهم تر اینکه اساســا 
مناسبات منطقه ای تابعی از مناسبات کلان تر با غرب است و تا زمانی 
که پرونده هســته ای و دیگر اختلافات حل نشــود، به نظر نمی رسد 
بتوان امیدی به خروجی ملموس در رابطه با تحولات پیرامونی ایران 
داشت. فراموش نکنیم بعد از عملیات اسرائیل در پاسخ به عملیات 
وعده صادق ۲، برخی از کشورهای عربی منطقه این حمله اسرائیل 
را محکوم کردند که طیفی از نزدیکان وزارت امور خارجه و شــخص 
وزیر، آن را نتیجه سفرهای منطقه ای عراقچی می دانستند، اما کسی 
این را مطرح نکرد که محکومیت صرف دیپلماتیک کجا و حذف شدن 
از معادلات منطقــه ای کجا! اگر آن تورهــای دیپلماتیک منطقه ای 

عراقچی خروجی داشــت، چرا ایران در نشست عقبه غایب بود؟ از 
همه مهم تر شما به موضوع مناسبات تهران - قاهره اشاره کردید؛ در 
شرایط حساس کنونی، احیای روابط با مصری ها و بازگشایی دوباره 
سفارتخانه ها چه اهمیتی می تواند داشته باشد؟ البته  من نافی روابط 
حسنه با هیچ کشوری نیستم، اما موضوع این است که ما با یک فرصت 
زمانی بسیار کم برای حل مشکلات بزرگ و جدی با غرب مواجهیم و 

به نظر می رسد  تهران به این موضوع بی توجه است.
همــه این نکاتی که گفتید کاملا درســت اســت و بی اهمیت 
نیست. ضمن اینکه من در گفت وگو با شخص شما و همین روزنامه 
«شــرق»، ده ها بار تأکیــد کرده ام که به دلیل مشــکلات اقتصادی 
و معیشتی کشــورمان، اولویت سیاســت خارجی باید مذاکرات با 
غرب با هدف رفع تحریم ها باشــد. پس حرف شما غلط نیست و 
باید به شکل جدی مذاکرات پیگیری شود. با این حال، تأکید چند باره 
شــما بر فرصت زمانی کوتاه برای حل وفصل اختلافات با غرب تا 
قبل از مهرماه ۱۴۰۴ به معنای آن نیســت که یکی از ضرورت های 
اصلی سیاســت خارجی جمهوری اسلامی ایران، یعنی مناسبات 
منطقــه ای را فراموش کنیم. به خصوص آنکه در شــرایط کنونی 
شاهد خلأهای بزرگی در غرب آسیا هستیم و هر کدام از این خلأها 
می تواند به توســعه مجدد تروریسم و تحت الشــعاع قرار گرفتن 
منافع و امنیت ملی ایران منجر شــود و اتفاقا این موضوعی است 
که می تواند ســرفصل خوبی برای ارتقای روابط ایران با کشورهای 
منطقه باشد. ضمنا هیچ کدام از این نکات به معنای آن نیست که 
نباید مذاکرات هســته ای و حل وفصل اختلافات بــا غربی ها را به 
فوریت در دستور کار سیاست خارجی قرار بدهیم. به ویژه آنکه کمتر 
از یک ماه دیگر دونالد ترامپ در کاخ ســفید مســتقر می شود و ما 
باید از هم اکنون برنامه ای برای آن داشــته باشیم. در این بین، نکته 
مهم تر این اســت که همه پرونده هایی که شما به آن اشاره کردید، 
بــه هم ارتباط دارند و می توانند به هم کمک کنند. به این معنا که 
اگر مناســبات منطقه ای ایــران بهبود پیدا کند، قطعا کشــورهای 
منطقه هم می توانند به پیشبرد هر چه بهتر مذاکرات ایران و غرب 
و حل وفصل اختلافات کمک کنند. هر کشوری در هر شرایطی باید 
یک ارزیابی دقیق، هوشمندانه و در عین حال واقع بینانه از تحولات 
و همچنین ظرفیت ها، فرصت ها و تهدیدها داشــته باشد تا بتواند 
بر اســاس آن، محاســبه و به دنبالش  اقدام کند. به تکرار  گفتید ما 
با یــک ضرب الاجل برای حل اختلافات با اروپا و آمریکا مواجهیم، 
اما نمی توان صرفا به دلیل این ضرب الاجل، شــتاب زده عمل کرده 
و ارزیابی دقیقی از وضع موجود نداشــته باشیم. شما به تحولات 
ســوریه نگاه کنید؛ نه دولت اسد و نه حتی ایران، ارزیابی دقیقی از 
تحولات منطقه و ســوریه نداشتند و همین موضوع باعث سقوط 
حکومت اسد شد. پس شــما باید ببینید چه ظرفیتی، چه توانی و 
چه فرصت ها و تهدیداتی دارید تا بتوانید یک مسیر درست را برای 
رسیدن به منافع و اهداف خود، چه در منطقه و چه در گفت وگو و 

مذاکرات هسته ای با طرف های غربی ترسیم کنید.
 دقیقــا موضوع همین جاســت که همه کارشناســان نزدیک به   �

وزارت امور  خارجه، مکرر بر همین عدم شــتاب زدگی تأکید دارند و با 
توجیه اینکه نباید در مذاکره بــا غربی ها تعجیل کرد، مرتب در حال 
فرصت سوزی در کاهش تنش با اروپا و آمریکا هستند؛ همان طورکه 
در دولت رئیسی مشابه همین فرصت سوزی ها انجام شد و عواقبش 
را دیدیم. همچنان تبعات فرصت ســوزی و سردرگمی های وزارت 
خارجه فعلی در تصاعد تنش با اروپا و آمریکا را هم ظرف همین چند 

ماه شاهدیم. لذا به باورم...
ببینید ما با یک مشــکل شناختی مواجهیم. از روبه رو قراردادن 
و تقابــل پرونده منطقه ای با پرونده هســته ای و مذاکرات با غرب 
نمی تــوان به نتیجه رســید. همه اینها مهم هســتند و باید با یک 
ارزیابــی دقیق برای آنها راه حل داشــت. از همه مهم تر، من هم با 
گفته شــما موافقم که اولویت با مذاکرات هســته ای و حل وفصل 
اختلافات با اروپایی هاست. به هیچ عنوان فرصت سوزی قابل قبول 
نیســت، همان گونه که تعجیل و شتاب زدگی هم جایز نیست؛ زیرا 
هرگونه خطای محاسباتی در نتیجه شتاب زدگی و عجله می تواند 
لطمه های بزرگی به منافع و اهداف اســتراتژیک بزند. شما درست 
می گویید باید فعلا مذاکرات با غرب، با هدف رفع عملی تحریم ها 
شکل بگیرد تا مناسبات اقتصادی و معیشتی مردم بهبود پیدا کند و 
فشارها، کمبودها و ناترازی های داخلی تا حدودی رفع شود. قطعا 
بدون این نتیجه ملموس نمی تــوان ظرفیت های لازم را هم برای 
پیشبرد مناسبات منطقه ای داشت. با این حال مجددا تأکید می کنم 
ایران باید از همه فرصت ها در جای خود و به درستی استفاده کند. 
فرصت مذاکره با غرب باید به فوریت ایجاد شود، همان گونه که باید 
از فرصت های خود در معادلات منطقه ای هم استفاده کنیم و باز 
هم تکرار می کنم که حضور آقای پزشکیان در قاهره و تلاش برای 
بازگشت روابط با مصر در سطح ســفارتخانه می تواند یکی از این 

فرصت های مغتنم باشد.
 حالا که به مصر اشاره کردید، یک پرانتز باز کنم و به گفت وگویی که   �

سال گذشته با شما داشتم، بازگردم. در بخشی از آن گفت وگو عنوان 
کرده بودید که «ما در سطح کارشناسی به نقاط خوبی برای برقراری 
روابط با مصر رســیدیم به نحوی که احمد ماهــر، وزیر خارجه فقید 
مصر علیه کمپ دیوید موضع گیری کرد و گفت کمپ دیوید به تاریخ 
پیوســت. از این طرف اسم خیابان خالد اسلامبولی را من شخصا در 
شورای شــهر مطرح کردم و شورا قانع شد که آن اسم را تغییر دهد و 
حتی بیانیه روابط را هم نوشتیم، ولی صبح روزی که قرار بود ساعت 
دو بعدازظهر بیانیه در رسانه های دو کشور خوانده شود، نماینده مصر 
به من زنگ زد و عکســی برای من از آقای دکتر چمران و چند نفر از 
گروه های رادیکال فرستاد که کنار یک نماد از خالد اسلامبولی ایستاده 
بودند و گفت من از قاهره دستور دارم که مسیر توافق را متوقف کنیم». 
حال سؤال من این است که کماکان این حساسیت ها در داخل برای 

ارتقای روابط تهران - قاهره در سطح سفارت وجود دارد؟
به نکته بسیار مهمی اشاره کردید. به نظر من آن اتفاقی که توسط 
آقای چمــران و برخی رادیکال های داخلی اتفــاق افتاد، یک عقبه 

دارد و باید دید که در این عقبه چه بازیگرانی و با چه اهدافی حضور 
دارند که نمی خواهند روابط ایران و مصر احیا شــود؟ از طرف دیگر 
به نظر من اکنون حساسیت بازگشــت روابط ایران و مصر به سطح 
سفارت برای اسرائیلی ها پررنگ تر از قبل شده است و در شرایط فعلی 
منطقه، رژیم (اسرائیل) کارشــکنی خود را خواهد داشت که روابط 
تهران و قاهره به سطح سفیر بازنگردد. این در حالی است که روابط 

ما با مصری ها بسیار مهم است.
 چند بار بر این اهمیت تأکید کردید. اهمیت ارتقای روابط با مصر   �

را در چه می بینید؟
مصر بزرگ ترین کشــور عربی و قدرتمندترین کشور عربی از نظر 
نظامی است و همچنین تاریخی ترین کشور عربی است. ارتقای روابط 
ایران و مصر قطعا تأثیر غیرقابل انکار و شگرفی در بهبود روابط ایران 

با دیگر کشورهای عربی خواهد داشت.
 به خصوص کمربند عربی شمال آفریقا؟  �

دقیقا. اگر واقعا روابط تهران- قاهره به ســطح سفیر بازگردد و 
روابط حسنه برقرار شود، مناســبات ایران و جایگاه ایران در منطقه 
عربی کاملا تغییر می کند و اینجاســت که من روابط با مصر را برای 
ایران بســیار بااهمیت می دانم. حالا شــما تصور کنید که ما در این 
سال ها از این فرصت مغتنم خود را محروم کرده ایم. قطعا تا زمانی 
کــه روابط با مصر احیا نشــود، یک خلأ بزرگ در سیاســت خارجی 
منطقه ای ایران وجود دارد و اینجاست که دوباره نکته خودم را تکرار 
می کنم که اولویت قائل شــدن برای مذاکرات هســته ای با غرب سر 
جای خود و استفاده از فرصت های منطقه ای هم سر جای خود. ما 
باید از همه فرصت های منطقه ای و فرامنطقه ای به شکل درست و 

هم زمان استفاده کنیم.
 می خواهم این را بپرســم که به نظر محمدعلی سبحانی، بعد از   �

۴۶ ســال دیگر ترور انور سادات به دســت خالد اسلامبولی و حتی 
روابط قاهره - تل آویو ذیل صلح کمپ دیوید در احیای روابط ایران 
و مصر، چه برای طرف ایران و چه برای مصری ها موضوعیت دارد؟ 
آیا اساسا رادیکال های داخلی و منطقه ای ارزشی برای این موضوع 

قائل هستند؟
خیر. من اتفاقا می خواهم به بخشــی از سؤال قبل شما برگردم 
و ایــن را بگویم که در همان دوره ای که مــا در دولت آقای خاتمی 
به دنبــال احیای روابط با مصر بودیم، احمد ماهر، وزیر امور خارجه 
فقید این کشور (مصر) صراحتا عنوان داشت که موضوع کمپ دیوید 
به تاریخ پیوســته است و ما به دنبال احیای روابط با ایران هستیم و 
این نتیجه بحث ها و تلاش های دیپلماتیک مفصلی بود که در دولت 
آقای سیدمحمد خاتمی داشتیم. بنابراین به نظر من، هم موضوع انور 
سادات و ترورش به دست خالد اسلامبولی و همچنین موضوع روابط 
اســرائیل و مصر و مسئله کمپ دیوید اکنون نمی تواند مانعی برای 
احیای روابط تهران-قاهره باشد. اکنون شرایط، شرایط دیگری است. 
بااین حال مجددا بر حساسیت اسرائیلی ها برای برقراری روابط ایران و 

مصر تأکید دارم و معتقدم آنها کارشکنی خود را دارند.
 در این بین بسیاری عامل اساسی در عدم احیای روابط تهران -   �

قاهره را ناظر به نگرانی مصری ها می دانند از این بابت که در صورت 
احیای این روابط، امکان نفوذ ایران بر بخشــی از جامعه مصر وجود 
دارد؛ آیا شما چنین معذوریت یا محدودیتی را می بینید؟ آیا در دوره 
آقای خاتمی هم چنین محدودیتی بــرای دولت وقت مصر وجود 

داشت؟
به ســؤال مهمی اشــاره کردید. من نمی گویم این نگرانی وجود 
ندارد. اما اگر هم چنین چیزی وجود داشــته، اکنون بســیار کم رنگ 
شــده است. در ادامه تأکیدم بر این است که با هر دولتی که در مصر 
روی کار باشد، باید بتوان یک رابطه حسنه، عمیق و گسترده  را شکل 
داد؛ بلــه امکان دارد مصری ها یا ایرانی ها درخصوص برخی نکات، 
نگرانی داشته باشــند. کما اینکه در همه روابط چنین نگرانی هایی 
وجود دارد. اما ما باید بیشــتر روی اشتراکات و فواید ارتقای روابط با 
مصر تمرکز کنیم. اصلا مگر شــما می توانید دو کشور را پیدا کنید که 
روابط آنها بدون اختلاف یا نگرانی باشــد. ولی اهمیت روابط ایران و 
مصر ایجاب می کند که این رابطه هرچه سریع تر احیا شود و به سطح 
سفیر بازگردد. اگر هم دقت کرده باشید در طول این سال ها که روابط 
ما با مصری ها احیا نشده است باعث شده که خلأ جدی در سیاست 
خارجی شــکل بگیرد و این خلأ در سیاســت خارجــی ایران محل 
سوء استفاده برخی دشمنان از تکفیری ها گرفته تا رژیم اسرائیل شده 
اســت. در صورتی که اگر این خلأ پر شود، قطعا می تواند روی روابط 

ما با جامعه عربی اثر خود را بگذارد. در این موضوع شک نکنید.
 ولی چــه در صورت احیای روابط با مصر و چــه بدون روابط با   �

مصر، آیا جایگاه ایران در منطقه تضعیف نشده است، کما اینکه یکی از 
بزرگ ترین غایبان نشست عقبه در اردن، تهران بود؟

در طول مصاحبه چند بار به نشســت عقبه اردن اشــاره کردید. 
عدم حضور ایران در این نشست به معنای حذف تهران نیست. اصلا 
نمی توان ایران را از معــادلات منطقه ای حذف کرد. هنوز هم ایران 
قدرت خود را دارد. ببینید خاورمیانه یک شرایط ثابت ندارد و همیشه 
تحولات سیال اســت. در این تحولات بعد از ۷ اکتبر ۲۰۲۳ تا اکنون 
هم، شرایطی شکل گرفت که مناسبات نوینی را در منطقه حاکم کرده 
است. اما هیچ کدام از آنها به معنای آن نیست که تهران دیگر قدرت 

منطقه ای نیست و به یک کشور منطقه تبدیل شده است.
 به سادگی از کنار غیبت ایران در نشست عقبه نمی گذرید؟  �

اصلا این گونه نیست. من باز هم تکرار می کنم عدم حضور ما در آن 
نشست به معنای حذف تهران نیست. ایران کماکان قدرتمند است. 
اما باید همان گونه که گفتم مشکل شناختی را حل کنیم. باید ببینیم 
که موضوع قدرت در چه پارامترهایی نهفته اســت. موضوع صرفا 
به حضور منطقه ای یا قدرت نظامی، امنیتی و دفاعی بازنمی گردد. 
باید هم زمان قدرت اقتصادی، تجاری، فناوری، دیپلماتیک، فرهنگی 
و تاریخی را هم تقویت کنیم. باید به دیپلماسی عمومی و دیپلماسی 
اقتصادی هم اهمیت بدهید. قرار نیســت که نفوذ ایران در سوریه، 
لبنان، عراق یا دیگر کشــورها مانند قبل باشــد. ما می توانیم قدرت 
خود را از طریق دیپلماسی فرهنگی، دیپلماسی عمومی و مهم تر از 
همه دیپلماسی اقتصادی بازتعریف کنیم و می توانیم در نظم نوین 
منطقه ای نقش آفرینی جدی البته در کنار دیگر کشورها داشته باشیم.

 منظورتان از این جمله آخر چیست؟  �
منظورم این است که ایران همان گونه که در نتیجه تک روی به 
مشکلات کنونی رسیده است، باید در فضای جدید بتواند با همکاری 
دیگر کشــورها در معادلات و تحولات حضور پیدا کند. قرار نیست 
ایران به تنهایی هزینه کل منطقه خاورمیانه را برای مقابله با اسرائیل 
یا تکفیری ها بدهد. همه باید این هزینه را بدهند و من معتقدم اگر 
در آینده کشوری هم بخواهد تک روی کند، به نتیجه نخواهد رسید.

دولت هنوز درخواست بررسی FATF را 
به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارائه نکرده است
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